

Press Release

Office of the Commissioner for Human Rights Communication Unit

Ref: 450b09

Tel. +33 (0)3 88 41 35 38

Fax +33 (0)3 90 21 50 53

Internet: www.commissioner.coe.int

e-mail: press.commissioner@coe.int



47 member States

Albania
Andorra
Armenia
Austria
Azerbaijan
Belgium
Bosnia and Herzegovina
Bulgaria
Croatia
Cyprus
Czech Republic
Denmark
Estonia
Finland
France
Georgia
Germany
Greece
Hungary
Iceland
Ireland
Italy
Latvia
Liechtenstein
Lithuania
Luxembourg
Malta
Moldova
Monaco
Montenegro
Netherlands
Norway
Poland
Portugal
Romania
Russia
San Marino
Serbia
Slovakia
Slovenia
Spain
Sweden
Switzerland
"The former Yugoslav
Republic of
Macedonia"
Turkey
Ukraine
United Kingdom

"International organisations should be accountable when they act as quasi governments" says Commissioner Hammarberg

Strasbourg, 08.06.2009- "An international accountability deficit is no good for anyone, least of all the local population. No-one, especially an international organisation, is above the law" states Commissioner Hammarberg in his latest Viewpoint published today.

The Council of Europe Commissioner for Human Rights underlines that "when international organisations exercise executive and legislative control as a surrogate state they must be bound by the same checks and balances as we require from a democratic government. Lack of accountability may undermine public confidence in the international organisation and thereby its moral authority to govern. It also promotes a climate of impunity and sets a negative model for domestic governments."

Analysing concrete examples of international territorial administrations, the Commissioner recommends the establishment of mechanisms capable of ensuring a better accountability of international actors.

Published fortnightly, Viewpoints can be used by the media without prior consent, provided that the text is not modified and the original source is indicated in the following way: "Also available at the Commissioner's website at www.commissioner.coe.int".

Media contact : Stefano Montanari, +33 6 61 14 70 37; stefano.montanari@coe.int

«Les organisations internationales devraient répondre de leurs actes lorsqu'elles suppléent les Etats» affirme le Commissaire Hammarberg

Strasbourg, 08.06.2009- «Un déficit de responsabilité au niveau international n'est bon pour personne, à commencer par les populations locales. Nul n'est au-dessus des lois, surtout pas les organisations internationales» déclare le Commissaire Hammarberg dans son dernier Point de vue publié aujourd'hui.

Le Commissaire aux droits de l'homme du Conseil de l'Europe souligne que «lorsque des organisations internationales se substituent aux Etats pour exercer un pouvoir exécutif ou législatif, elles doivent être soumises aux mêmes contre-pouvoirs qu'un gouvernement démocratique. Le manque de transparence peut diminuer la confiance inspirée par l'organisation internationale et sa légitimité morale à exercer le pouvoir. Il favorise aussi l'impression d'impunité et offre un mauvais exemple aux gouvernements nationaux».

Analysant des exemples concrets des administrations territoriales internationales, le Commissaire recommande l'établissement de mécanismes capables de garantir une meilleure responsabilité des acteurs internationaux.

Publiés deux fois par mois, les Points de vue peuvent être republiés dans la presse sans notre accord préalable, sous réserve que le texte ne soit pas modifié et qu'il soit fait mention de la source comme suit : « *Également disponible sur le site du Commissaire, à l'adresse : www.commissioner.coe.int* ».

Contact presse : Stefano Montanari, +33 3 88 41 35 38; stefano.montanari@coe.int